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– Tudjuk, a Wikipédiával mint forrás-
sal óvatosan kell bánni, de azért most 
belenéztem, mit írnak ott Herman Ottó-
ról. Találtam is egy nagyon jó, szakszer_ 
szócikket. Nem Ön írta véletlenül?

– Nem, de mi is ránéztünk, és talál-
tunk is benne hibákat. A kollégáim dol-
goztak rajta, de hogy a javításokat végül 
elfogadták-e, azt nem tudom. Minden-
esetre ott már valaki nagy szerelemmel 
volt Hermann Ottó iránt…

– A szerelem az Ön esetében is igaz, 
ugye?

– Abszolúte. A szakmám szerint 
halbio lógus vagyok. A magyar halászat 
könyve volt az elsQ, amelyik még gyer-
mekkoromban a kezembe került. Olyan 
volt ez, mint egy oltás, amit korán kap 
meg az ember. 

 – Gyerekkorban az olyan könyvek, mint 
„A madarak hasznáról és káráról” is, na-
gyon megfogják az embert, mert jó a szö-
veg, ráadásul még szép rajzok is vannak 
bennük. De késQbb, az egyetemen, meg 
amikor már halbiológus az ember, nem néz 
kicsit másképp ezekre a könyvekre? 

– Lehet, hogy furcsa, de nem. Azt gon-
dolhatnánk, hogy aki képes megérinteni a 
gyermeki lelket, az másfelQl felületes, és 
tudományosan hibákat követ el. Az elmúlt 
egy évünk arról szólt, hogy mélyebben be-
leástuk magunkat Herman Ottó életébe. És 
amennyire belelátok más szakterületekbe 
is, mindenhol a hihetetlen precizitás, a kü-
lönösen maximalista hozzáállás a jellem-
zQ, s persze a mindent átitató könnyed és 
nagyon személyes stílus. De visszatérve a 
kérdésére, „A magyar halászat könyve” cí-
m_ kötetet forrásként még most is elQ-elQ 
veszem. FQleg a különbözQ halfajok népi 
nevei miatt, ez az egyik erQssége a könyv-
nek. Amikor például halgy_jtés során ta-
lálkozunk valakivel, aki azt mondja, hogy 
ezt és ezt a halat fogta ebben a patakban, 
s ha nekem nincs meg elsQre, hogy ez me-
lyik halnak a népies neve, akkor gyakran 
Herman Ottóhoz nyúlok vissza. 

– Említette, hogy beleásták magukat 
Herman Ottó életm_vébe. Ez azt jelenti, 
hogy tételesen átnézték, áttanulmányoz-
ták a több ezer dokumentumot?

– Az egész életm_vet lehetetlen átfogni, 
ahhoz Herman Ottónak kellene lenni. De 
például grafikusunk belefogott az illusztrá-
ciói tanulmányozásába, két humán végzett-
ség_ kollégám az életrajz irányába indult el, 
van múzeumpedagógus is a csapatban, aki 
egyben zoológus is, Q pedig Herman Ottó 
múzeumi és zoo lógusi munkájával kezdett 
el foglalkozni. Egy téma van, amelyikre 
még egyáltalán nem sikerült szakembert ta-
lálni, ez az Qsrégészet. Látjuk az életrajzban 
az erre vonatkozó információkat, de ebbe 
még nem mélyedtünk bele. 

– EbbQl arra következtetek, hogy Her-
man Ottóról még nem készült nagymo-
nográfia, modern szemlélet_ kritikai ösz-
szegzés. Nem terveznek ilyesmit?

– Néhány évvel ezelQtt miskolci ku-
tatók elkészítették a hihetetlen terjedel-

m_ bibliográfiát, nekünk pedig most az 
a tervünk, hogy ha sikerül megrendez-
nünk a kigondolt tudományos konferen-
ciákat, akkor év végére megjelentetjük 
az elQadások anyagát. Minden olyan tu-
dományt érintenénk, amelyet Herman 
Ottó is m_velt. 

– Az magától értetQdQ, hogy egy ilyen 
évforduló emlékévet érdemel, de volt már 
rá példa, hogy valahogy elfelejtQdött a 
dolog. Ebben az esetben ki tartotta ezt 
szem elQtt, ki figyelt a dátumra? 

– A Nemzeti Környezetügyi Intézet 
két éve alakult, engem pedig 2012 de-
cemberében kértek fel a Természetvé-
delmi Osztály vezetésére. Kértem egy 
kis gondolkodási idQt. Két hét múlva 
álltam elQ ezzel az ötlettel. Emlékszem 
arra a két-három napra, amikor éjszaka 
felkeltem ellenQrizni, hogy csakugyan 
1914-e a dátum. Nehogy az legyen, hogy 
elQállok valamilyen „zseniális” ötlet-
tel, s aztán kiderül, hogy a dátum való-
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jában 1913 volt vagy 1915. Magamnak 
én fedeztem fel az évfordulót, de hogy 
mennyire volt általánosan tudott, mond-
juk a Herman Ottó Múzeumban, vagy a 
Herman Ottó nevét viselQ iskolában, azt 
nem tudom.

– Ismerve valamelyest az Ön „név-
jegyét”, eddigi munkásságát, valahogy 
nem nagyon fér bele a képbe, hogy egy-
szer csak egy hivatalban, egy osztály 
élén találjuk. 

– Igazából nekem se fért bele, ezért 
is kértem két hét gondolkodási idQt. 13 
éve a saját lábamon álltam, hivatalo-
san egyéni vállalkozó voltam.  ElQtte 
azért a Természettudományi Múzeum-
ban 14 éven át megtapasztaltam ezt az 
életformát is, bár az kicsit „alapkutatás-
szagúbb” volt ennél. Viszont éppen ez a 
13 év volt az, amikor alapítottam egy ci-
vil természetvédelmi egyesületet. Meg-
próbáltam például egy viszonylag hosz-
szú vízfolyásnak, a Szent László Víznek 
az ökológiai állapotát felmérni. Közben 
láttam, hogy milyen reménytelen alul-
ról elindítani akárcsak egy ilyen lokál-
patrióta vállalkozást is. Tehát az ösztön-
zés megvolt bennem, s a kihívást is elég 
nagynak éreztem. 

– Találtam a neten fényképeket ÖnrQl, 
s ezekbQl számomra az derül ki, hogy 
nagyon laza környezetben él, egy csoda-
bogár, aki mindennel foglalkozik, zené-
vel, halakkal, vizekkel, általában a ter-
mészettel, sQt még rádiózott is, ez volt a 
Tordas Rádió. 

– Most is megvan még, ugyan csak a 
neten. 14 éve csinálom egyedül. Van egy 
hasonló nev_ m_sorom is a Tilos Rá-

dióban, de azt már azok viszik tovább, 
akikkel annak idején belefogtam. Van is 
lelkiismeret furdalásom miatta, és vissza 
is szeretnék majd térni a Tilos Rádióhoz 
is , csak idQ és energia kérdése, hogy tu-
dom-e vállalni.

– Az Intézet nemrégen adta ki a Ma-
gyarország környezeti állapota 2013 cí-
m_ jelentést, ennek az egyik fejezetét Ön 
írta. Ezek szerint van átfogó képünk ar-
ról, hogyan néz ki nálunk a környezet?

– Nem merném azt mondani, hogy 
van. Amíg egy káros anyagnak a kibo-
csátását hétrQl hétre, évrQl évre vizsgál-
ják, s ezt egy grafikonon ábrázolhatják, 
addig a természet az egésszel foglal-
kozik. Az egészre viszont csak valami 
egységesített mércét lehetne alkalmazni. 
Vannak próbálkozások a világban, hogy 
miként lehetne a Föld ún. egészségessé-
gi indexét meghatározni. EbbQl rögtön 
érezheti, hogy ez milyen rettenetesen 
bonyolult, nagyon sok szubjektív elemet 
tartalmazó dolog. De vannak sok-sok 
pénzt felhasználó globális vizsgálatok, 
amelyek nagyon-nagyon ijesztQ eredmé-
nyeket mutatnak. Csak azon múlik, hogy 
ez az egész zuhanás-e, szinte függQleges 
zuhanás, hogy milyen intervallumra húz-
zuk szét a grafikont.  Ha 10–20–30 éves 
peridusokat nézünk, akkor a biológiai 
sokszín_ség, a Föld egészségi állapota 
tulajdonképpen megállíthatatlan zuha-
násban van. Szerintem katasztrofális a 
helyzet. Magyarország se tud függetle-
nedni a világ folyamataitól.

– Mi se függetleníthetjük magunkat, 
de az mégse mindegy, hogy egy adott he-
lyén a világnak, például a mi kis környe-
zetünkben, megteszünk-e mindent, amit 
lehet. S itt térjünk vissza Herman Ottó-
hoz! A madarak hasznáról és káráról cí-
m_ könyvében svájci tapasztalatairól ír-
va megemlíti, hogy a kertekben minden-
hol ott van a madáretetQ, s bizony mi-
lyen jó lenne, ha mi is ezt tennénk. Tehát 
mintákat ajánl szeretett népe számára. S 
a mai napig is úgy van, hogy bizonyos 
dolgokban máshol más a mentalitás. És 
nem feltétlenül kerül pénzbe a jó minták 
átvétele.  Tudnak-e valamit tenni annak 
érdekében, hogy a fiatalság körében a 
kívánatos mentalitást erQsítsék?

– Ha már ezt a példát említettük, is-
merem a történet folytatását is. Herman 
Ottó nem egyszer_en csak felemelte a 
szavát, hogy nálunk is jó lenne madár-
odúkat, etetQket kihelyezni. Hazaérkez-
vén megkeresett egy embert, akinek le-
skiccelte az ott látott madáretetQket tí-
pus szerint, s rávette arra, hogy kezdje 
el készíteni ezeket. A ma használt ete-
tQk, odúk jó részét tehát Herman Ottó-
tól „kaptuk”. Mint ahogy nagyon sok 

minden mást is, amirQl nem is tudunk.  
Az az ember, akit Herman Ottó megke-
resett, a mai Duna-Dráva Nemzeti Park 
területén lakott, az emlékévben el is lá-
togatunk oda, s a témáról lesz egy törté-
neti áttekintés is. Visszatérve az eredeti 
kérdésére, ami engem nagyon motivált 
abban, hogy belevágjak ebbe a dologba, 
bár nem biztos, hogy ezt manapság jó 
hangoztatni, hogy sokkal inkább hiszek 
a tudatformálásra épülQ megoldásokban, 
mint a központilag irányított természet-
védelemben. Egy kis faluban élek, ahol 

az egyéni hozzáállásokon múlik, hogy – 
mondjuk – a pataknak a medre mennyi-
re szemetes, mennyire nem. Az általános 
iskolában már 10 éve minden egyes fel-
növQ generációnak tartok elQadásokat, s 
hogy nekik van egy jókora patakjuk, azt 
jó páran akkor tudják meg. Pedig, bár-
mennyire viccesen hangzik is, az iskola 
a patak partján fekszik. Csak jó ideig át-
hatolhatatlan dzsungel volt a patak part-
ja, a gyerekeknek valójában csak egy 
árok. De amikor elkezdtem mesélni az 
ott élQ állatokról, jégmadár-felvételeket 
vittem be az órára, akkor elkezdett ki-
alakulni egyfajta szeretetteljes viszony 
a környezettel. Azt nem mondom, hogy 
elértem a célomat, de az utóbbi egy-két 
évben nem nagyon látok új szemetet a 
patak partján. A gyerekek évente kétszer 
takarítják is. Nyilván innen vezet az út a 
valódi természetvédelemhez. 

   Itt az Intézetben a fQ feladatunk a köz-
pontosított természetvédelem jogalkotási, 
stratégiai részével foglalkozik, azonban ez 
a világ valahogy kicsit lenézi a közneve-
lést. ElQadást tartani egy iskolában olyan 
nem tudóshoz méltó feladat. De én a lel-

A magyar halászat könyvének 
címlapja, amely 1887-ben jelent meg

A madarak hasznáról és káráról cím_ 
kötet elsQ kiadásának címlapja
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kem mélyén ezt gondolom kivezetQ útnak. 
– Ezt a köznevelési megközelítést 

nem lehetne valahogy intézményesíteni?
– Ez az egyik kezdeményezésünk 

az emlékévben. Vásárhelyi Tamás, aki 
ennek a felfedezQ oktatásnak az egyik 
úttörQje, munkatársaival elvállalt egy 
ún. Herman Ottó Vándortanösvény ne-
v_ iskolai programot, amelyre Magyar-
országon minden iskola jelentkezhet. 
Tehát bárkihez ingyenesen elviszik a 
programot. A gyerekek így néhány óra 
alatt képet kaphatnak Herman Ottóról, 
a környezetükrQl, a természetrQl, ráadá-
sul úgy, hogy maguk fedezik fel, járják 
be az utat, nem kívülrQl tömik a fejük-
be az ismereteket. Vannak még más el-
képzeléseink is. Nekem nemcsak bioló-
gusokra, hanem jó szervezQképesség_ 
humán végzettség_ emberekre is szük-
ségem volt, tQlük az emlékév végével 
se szeretnék megválni. Pszintén remé-
lem, hogy valamiféle köznevelési osz-
tály, részleg létre fog jönni, amelyik to-
vább vihetné ezt a nálunk elég mosto-
hán kezelt ügyet. A minisztériumoknak 
erre nem nagyon van energiájuk.  Ha 
megnézzük a NeKI-vel rokon nyugat-
európai intézeteket, azt tapasztaljuk, 
hogy ott az egyik legfontosabb funkció 
a köznevelés. Tehát nagyon örülnék, ha 
nálunk is kialakulhatna egy hatékonyan 
dolgozó köznevelési csapat. 

– A megemlékezések során foglal-
koznak-e majd Herman Ottó politikusi, 
képviselQi pályafutásával is?  Mert ez 
nagyon érdekes történet….

– És sok hasonlóság van benne a mai 
magyar valósággal. Állandó pénzhiány-
nyal küszködQ emberrQl van szó, tehát 
úgy t_nik, az egyik motivációja az le-
hetett, hogy a parlamentben nyugodtabb 
álláshoz juthat….

– Ezt le is írták.
– De az összes többi szakmáját szív-

bQl, szeretetbQl, érdeklQdésbQl válasz-
totta.

– Azért ezen a téren is volt meggyQ-
zQdése.

– Volt, de a múzeumi állásában is 
fontos motiváció volt, hogy ott fizetést 
kap. Ugyanakkor tény, hogy mindig is 
óriási igazságvágy volt benne. Tudjuk, 
hogy nem magyar családból származott, 
s hogy a magyar nyelvet sem az édes-
anyjától tanulta, s csak 7–8 éves korá-
ban tudott már úgy beszélni magyarul, 
hogy az iskolában nem lógott ki a sor-
ból. ElQtte még heccelték a beszéde mi-
att. 1848-ban katonának akart állni, de 
még csak 13 éves volt.  Aztán beérik 
és politikai szempontból is a legkövet-
kezetesebb hazafivá válik. KésQbb is, 
amikor már szinte mindenki megenge-
dQbb volt, Herman Ottó az utolsók egyi-

keként Kossuthtal együtt még nyakasan 
kiállt a magyar szabadságért. Szeged-
nek is, Karcagnak is volt a képviselQje, 
tehát a helyi ügyeket is vitte, de igazán 
a magyarság nagy problémái izgatták.  
Például az, hogy hogyan viszonyulunk 
Európához, tehát a Nyugathoz, s min-
dig érzékelte a nagy elmaradást. Azt hi-
szem, hogy a polihisztorsága is ennek a 
lemaradásnak az ereje maximumán tör-
ténQ ellensúlyozása volt. 

– Több mint száz év távlatából is át-
süt rendkívüli egyénisége. Egészen elké-
pesztQ személyiség lehetett, túl azon is, 
hogy mi mindennel foglalkozott…

– SzerethetQ, emberszer_ lény volt.  
Amikor néha szapulom magamat, hogy 
esetleg jobban imádom az életet, mint a 
mély tudományokat, akkor eszembe jut 
Herman Ottó, aki többször is kifejtette, 
hogy mennyire szereti az életet. Cso-
da, hogy maradt ideje az élet teljessé-
gére. Azt gondolná az ember, hogy csak 
megszállottként nézett ki a fejébQl, és 
ha meglátott valamit, azonnal körmölni 
kezdett. És hogy minden beleférjen, egy 
nagy rohanás volt az élete. Azonban lát-
va ezt a szeretetteljes, extravaganciákra 
törekvQ, a pesti társasági életben állan-
dóan jelen levQ, sQt hangadó figurát, ez 
biztosan nem így volt.

– Sármos férfi lehetett, mert még Já-
szai Marit is levette a lábáról.

– Igen, és tudjuk a történet pikáns 
részleteit is. Amikor Herman Ottó a 
Nemzeti Múzeumban kapott szolgála-
ti lakást, nyitott ablak mellett fogadta 
a szerelmét, tehát a mostani Múzeum 
körút és a környék tisztában volt a sze-
relmi életükkel. 

– Mi kell ahhoz, hogy a végén az 
egész emlékévvel elégedett legyen?

– Herman Ottó furcsa kronologikus 
keretet adott nekünk ehhez az évhez. 
Egy emlékévet mindenképpen az év ele-
jén kell megnyitni, június 26-i születés-
napja az év felére esik, a halálának az 
idQpontja pedig december 27-e.  Tehát 
„kerek emlékévet hagyott ránk”. Akkor 
lennék a legelégedettebb, ha a decem-
ber 27-i rendezvényre az emberek belsQ 
indíttatásból jönnének el, ami valószí-
n_tlen idQpontban, reggel 7 órakor lesz, 
amikor a 100 évvel ezelQtti halálának 
az órája is volt. A VérmezQvel szemben 
volt a lakása, ahol meghalt. Aki odajön, 
kap egy teát, s rá gondolunk. Semmi-
lyen protokolláris esemény nem lesz, 
nem lesznek beszédek, semmi nem lesz.  
Ha ez a szándékom szerinti ízléses ese-
mény jól zajlik le, akkor ez nekem so-
kat fog mondani arról, hogy az emlékév 
hogyan sikerült. 

Az interjút készítette: LUKÁCSI BÉLA

INTERJÚ HÍREK–ESEMÉNYEK

ÚJ BURGESS-PALA LELPHELY 
KANADÁBAN

Az utóbbi évek egyik legfontosabb Qslény-
tani lelQhelyére bukkantak a paleontoló-
gusok a közelmúltban Kanadában. Az élQ-
világ evolúciója szempontjából kulcsfon-
tosságú, úgynevezett kambriumi robba-
nás fosszilis bizonyítékait a több mint 100 
évvel ezelQtt felfedezett Burgess-palából 
ismerjük a legjobban. A neves geológus, 
Charles Walcott 1909-ben fedezte fel, 
hogy a vékonyan rétegzett, 505 millió éves 
pala réteglapjai furcsábbnál furcsább egy-
kori élQlények kiváló megtartású lenyoma-
tait rejti. Az elmúlt 100 év során mintegy 
200 állatfaj maradványait fedezték itt fel. 
Számos állatcsoportnak a legelsQ képvise-
lQit ismerjük innen, de emellett sok olyan 
fosszília is elQfordul, amelyhez hasonló ál-
latokat nem ismerünk a mai tengerekben.

2012 nyarán ugyanennek a képzQd-
ménynek egy új lelQhelyét találták meg a 
szakemberek mintegy 40 kilométerrel ar-
rébb, a Kootenay Nemzeti Parkban. Ha-
mar kiderült, hogy a mindentQl távol esQ új 
feltárás akár még a korábbinál is fontosabb 
és jelentQsebb lehet Qslénytani szempont-
ból. Alig több mint két hét alatt ötven kü-
lönbözQ állatfaj több mint 3000 fosszíliája 
került innen elQ, köztük eddig ismeretlen 
fajok maradványai. A megtartási állapot 

itt is egészen kivételes: a lágytest_ álla-
tok lenyomatai számos finom részletet 
Qriztek meg az utókor számára. (Nature 
Communications, 2014. február 11.)

CSÓVÁS KISBOLYGÓ

A csillagászok néhány évtizede ismerik 
a fQ kisbolygóövbeli üstökösöket, ame-
lyek a Mars és a Jupiter pályája közöt-
ti kisbolygók közé vegyülve keringnek 
a Nap körül. Az elsQt elQször kisboly-
gónak vélték, csak két évtized eltelté-
vel azonosították üstökösként. A család 
legújabb, tizenegyediknek gondolt tag-
ját viszont elQször üstökösnek hitték, 
de hamar kiderült róla, hogy kisbolygó, 

Burgess-pala lelQhely


